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Říká se, že k tomu, abyste mohli kompostovat, 
potřebujete vyvážený poměr organického materi-
álu, vodu, vzduch, půdní rozkladače a vidle. Další 
důležitou ingrediencí tohoto tajemného procesu, 
který se odehrává v tichu a temnu, je čas. Čas si 
dokonce poradí i s tím, když některá z výše zmíně-
ných surovin chybí. A ten čas jsme kompostování 
(a výchově dětí, která se také nedá právě uspěchat) 
věnovali i tentokrát – po celý rok, den za dnem.

Inspirovali jsme nebo dokonce vlastnoručně 
vyrobili stovky dalších kompostérů, takže se nám 
pravděpodobně podařilo podstatně snížit hroma-
du směsného odpadu, která by skončila buď ve 
spalovně a hořením se přeměnila ve skleníkové 
plyny nebo na skládce, kde by se ve skleníkové 
plyny proměnila také, ale pomaleji hnitím, odbor-
ně řečeno prostřednictvím anaerobních proce-
sů. A co víc? V kompostérech se  z organického 
odpadu stal zdroj – velmi kvalitní hnojivo, které 
zúrodnilo naše záhony. Uhlík, který by jinak tak či 
onak uniknul do atmosféry, se uložil do půdy a stal 
se výživou a posléze i součástí dalších rostlin. A tak 
pořád dokola. Nebo ne?

Suché a horké léto způsobilo, že se o postup klima-
tické změny začali zajímat i lidé, kteří se done-
dávna varováním ekologů jenom smáli. Prostě 

najednou neměli čím zalévat zahrady. Koncem 
roku jsme iniciovali vznik společného prohlášení 
odborníků, které se vyjadřuje ke stavu půdy u nás, 
víc o tom najdete na str. 32 v rozhovoru s Tomá-
šem Hodkem. Témata, kterými se dlouhodobě za-
býváme, začínají najednou rezonovat, což ale není 
důvod k radosti. Nejčernější odhady totiž tvrdí, že 
máme na určitou korekci průběhu změny jenom 
deset, dvacet let.

I když se zdá, že nám všem chybí jedna ze zá-
kladních ingrediencí, totiž čas, přesto každý den 
ráno (bez ohledu na počasí) vstaneme, jdeme 
do práce, kde píšeme a řečníme dál o kompostu 
(a teď i o klimatické změně). Dál vychováváme, 
třídíme, přehazujeme, mícháme, provzdušňujeme 
a hnojíme, protože naše zkušenost nám říká, že 
všechny velké věci začínají právě od těch malých. 
A zároveň kromě sucha čím dál intenzivněji vní-
máme, že součástí klimatické změny jsou i lidé, 
kteří začínají dělat věci jinak, čímž zásadně mění 
klima ve společnosti. Dělají to nenápadně, kaž-
dý po svém. Kolik lidí, tolik motivací a přístupů. 
Ještě lepší je, že svým chováním vyvolávají řetě-
zové reakce, o kterých píšeme v téhle zprávě hned 
několikrát, protože je zažíváme denně na vlastní 
kůži. Najednou si člověk nepřipadá jako exot, když 
nakupuje zeleninu do vlastních látkových sáčků 
(spíš naopak). Není podezřelý, když se vydává 
s košíkem plným slupek od brambor a zeleniny ke 
komunitnímu kompostéru místo k černé popel-
nici. Neznemožní se, když přizná, že nevlastní 
auto, protože mu stačí dojet do práce „sockou“ 
nebo na sdíleném kole. A když mu někdo pochválí 
oblečení, není trapas říct: To jsem vyswapovala! 
Zkrátka – nemáme sice moc času, ale je nás na to 
čím dál víc. A to je zábavné, nadějné a důležité, 
#jedemevtomspolu! 

Nejsi-li součástí řešení,  
stáváš se součástí problému…

Editorial 
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Leden
Kompost na naší zahradě ještě spí, 

ale naše kompostovací sekce už rozjíždí pilotní 
projekt komunitního kompostování na Praze 
8 Spolu8bio. Děti ze Šárynky putují na svátek 
Tří králů do kostela sv. Matěje, aby se tu poklonily 
u jesliček. Malí průzkumníci přírody prozkoumá-
vají přírodu uloženou k zimnímu spánku a sledují 
počasí vybavení vlastnoručně vyrobenými srážko-
měry a větrnými korouhvičkami. 

Únor
V mateřských školkách, které 

si nás pozvaly, prezentujeme program o tom, jak 
naši předkové prožívali období mezi masopustem 
a Velikonocemi. Do ekonakupu.cz doplňujeme 
zásobu semínek na klíčení v biokvalitě, abychom 
mohli našim zákazníkům včas dodat předjarní 
vitamínovou pomoc. I v zimě rozesíláme žížaly  
– násady do vermikompostérů, po špatných zkuše-
nostech nyní pouze v ochranných termoboxech. 
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Kalendář aneb co se u nás událo?

Naše kompostovací expertka Kateřina Koubová už teď 
připravuje projekt Spolu8Bio.

Vermikompostér Urbalive, který prodáváme na ekonakup.cz 
včetně násady kalifornských žížal.



Březen
Teploměr klesá hluboko pod 

nulu a Česká televize přijíždí do Šárynky natočit 
reportáž o tom, jak se s mrazem vypořádávají děti 
z lesních školek. Naše kompostovací expertka  
Kateřina Koubová vede na Úřadu městské části 
Prahy 8 v rámci projektu Spolu8bio úvodní semi-
nář ke komunitnímu kompostování pro téměř 
padesát zájemců z řad občanů. Na festivalu Evolu-
tion prezentujeme nejen funkční a zabydlený ver-
mikompostér, ale také koše na bioodpad, klíčidla 
se semínky i naši kompletní knihovničku. Ve ven-
kovní expozici představujeme výrobky z naší 
dílny – vyvýšené záhony, zahradní kompostér 
Jery a komunitní kompostér Siva. Jako už tradičně 
pomáháme s naší tříkolkou svážet bioodpad, který 
následně kompostujeme u nás v Ekodomově. 

Duben
Spolu s rodiči zúrodňujeme 

během jarní brigády naši zahradu v Šárynce. 
Spoluorganizujeme kulinářský workshop Plané 
kvítí v kuchyni vedený Janou Vlkovou. Slavíme 
Den Země – tradičně hned několikrát: S naší polní 
laboratoří v Malešickém parku, při překopávání 
kompostu na ZŠ Duhovka a s Malými průzkumníky 
přírody při Úklidu Česka. Díky našemu programu 
Ptáci ve městě aneb Kroužkování s ornitologem 
se děti ze základních a mateřských škol ve třech 
pražských lokalitách seznamují nejen s běžnými 
pěvci, ale mohou si zblízka prohlédnout i pestře 
zbarveného strnada obecného a na Petříně dokonce 
žlunu zelenou. Na TV Nova Plus v pořadu Maminy 
s rozumem vysílají reportáž z naší lesní školky. 

Den Země jsme oslavili spolu se ZŠ Duhovka překopáváním 
kompostu na školní zahradě. Přitom jsme zjistili, že se tu 
zabydlel vzácný živočišný druh – chráněný nosorožík kapucínek.

Festivalem Evolution pro nás začíná jaro.



Květen
V rámci projektu Spolu8bio 

instalujeme v pražských Kobylisích první z pěti ko-
munitních kompostérů Siva. Na Veggie Náplavce 
představujeme sortiment našeho obchodu  
ekonakup.cz s věcmi, které pomáhají vést Zero 
Waste domácnost a Katka Hodková tu má 
workshop o klíčení. Na Milion Marihuana March 
zajišťujeme zpětný výkup kelímků, vytřídíme jich 
celkem 14 295. V Ekodomově organizujeme profe-
sionální fotografování pro kampaň Miss kompost 
nazvanou A jak kompostuješ ty? a zároveň vyhla-
šujeme 13. ročník soutěže. Dětský klub Šárynka 
pořádá pro nové zájemce o docházku tradiční den 
otevřených dveří. Děti a rodiče ze Šárynky vyrážejí 
na společnou školku v přírodě a organizují tradiční 
Jarmark, který je příležitostí potkat se i s našimi 
šáreckými sousedy. Účastníme se Festivalu o tě-
hotenství, porodu a rodičovství konaného v rámci 
Světového týdne respektu k porodu. Katka Hod-
ková představuje v Receptáři prima nápadů na TV 
Prima metodu čtverečkové zahrádky. 

Červen
Na naší zahradě pořádáme 

workshop Smart Café, jehož účastníci si s sebou 
odnášejí nejen poznatky o kompostování a meto-
dě čtverečkové zahrádky, ale také truhlík osázený 
sazeničkami. Jsme součástí třídenního festivalu 
Slou Days v netradičním prostoru OD Kotva, kde 
prezentujeme městské kompostování jako jednu 
z dobrých možností eco-friendly přístupu k životu. 
Se zajímavými pokusy, povídáním o hospodaření 
s vodou v krajině a divadelním představením Vivat 
Kompostela se účastníme akce Voda a zeleň ve měs-
tě v pražské Stromovce. „Stromky se mají ohýbat, 
dokud jsou mladé,“ tvrdí naše kompostovací sekce 
a pouští se na pěti mateřských a základních školách 
do projektu Bioodpad není odpad, jehož cílem je 
zavedení třídění a zpracování bioodpadu ve školách 
pomocí participativní metody. Stáváme se partnery 
premiéry filmu Happy farmers režisérky Barbory 
Kinkalové v Karlínských kasárnách a o přestávce 
rozdáváme účastníkům kompostovatelné sáčky. 

Katka Hodková je první certifikovanou školitelkou metody 
Square Foot Garden v Čechách.

Do projektu Bioodpad není odpad se zapojila i MŠ Mezi 
domy na Vokovické.



Červenec
Naplno spouštíme kampaň A jak 

kompostuješ ty?, která má propagovat kompo-
stování a soutěž Miss kompost 2018. Průvodci 
z lesního klubu Šárynka se do nového školního 
roku inspirují na týdenní Letní škole pro peda-
gogy lesních mateřských škol pořádané ALMŠ 
v Loutí. Během léta je na Praze 8 v rámci projektu 
Spolu8bio postupně nainstalováno pět komunit-
ních kompostérů Siva, kolem nichž se vytváří pět 
komunit o cca 20 domácnostech. Během prázdnin 
pořádá lesní klub Šárynka a Malý průzkumník 
přírody sedm turnusů letních příměstských táborů 
pro předškolní i školní děti. 

Srpen
Během srpna a září vzniká v naší 

dílně neuvěřitelných 350 kusů dvoukomorových 
dřevěných kompostérů Jery, které si od nás objed-
nalo hlavní město Praha v rámci projektu Podpora 
domácího kompostování. Slepičkám, které jsme 
v lednu zachránili prostřednictvím organizace Sle-
pice v nouzi z velkochovu, se líhnou kuřátka. Celý 
srpen intenzivně pracujeme na přípravách zázemí 
pro další třídu naší školky, která se bude jmenovat 
Šárynka Pod smrkem. V posledním prázdninovém 
týdnu hostíme a sami se v Šárynce účastníme dvou 
akcí pořádaných ALMŠ – Zážitkového kurzu první 
pomoci pro pedagogy LMŠ a semináře Bezpečné 
riziko vedeného Terezou Valkounovou. 

Pedagogové z lesních mateřských škol si těsně před 
začátkem školního roku oživují svoje znalosti první pomoci.

Naše příměstské tábory umožňují dětem prožít prázdninové 
dobrodružství pár kroků od domova.



Říjen
Scházíme se s komunitou kolem 

komunitního kompostéru v pražských Bohnicích, 
abychom pomohli při prvním překopávání. Malí 
průzkumníci přírody startují nový školní rok o tro-
chu později, zato ale v rekordním počtu: Do krouž-
ku se přihlásily více než tři stovky dětí z Prahy 
a okolí, nově se nám kroužek podařilo otevřít na 
školách v centru Prahy (ZŠ Elijáš, ZŠ Švehlova, ZŠ 
Jakutská). Díky podzimní rodičovské brigádě mají 
děti v jurtě Pod smrkem novou blátivou kuchyňku, 
pískoviště a ohniště. A díky mamince Jitce také 
králíkárnu s králičími sestřičkami Lístečkou a To-
ničkou. V nedalekém lomu se usídlil drak, kterého 
děti ze školky díky svojí odvaze a ochraně svatého 
Michaela v boji přemůžou. Koncem října uzavírá-
me 13. ročník soutěže Miss kompost  
s 53 přihlášenými komposty. 

Září
Do nového školního roku vstupuje 

naše lesní školka ruku v ruce se svou mladší sest-
rou: Ve zbrusu nové jurtě otevíráme novou třídu se 
čtyřdenní docházkou. V plném proudu jsou přípra-
vy na další sezónu kroužků Malého průzkumníka 
přírody, které provozujeme na pětadvaceti základ-
ních školách v Praze a okolí. Novinky se týkají i ob-
lasti ekovýchovy – spouštíme nový vylepšený web 
ekovychova.ekodomov.cz, na němž je aktualizovaná 
nabídka programů a vylepšený objednávkový sys-
tém. Účastníme se 5. ročníku národní konference 
Předcházení vzniku odpadů, o jeho průběhu ná-
sledně referujeme v časopise 7.G. I v tomto školním 
roce se s námi mohou žáci ze základních a středních 
škol vydat i tam, kam by se normálně nepodívali: 
Nabízíme exkurze do sběrných dvorů, třídících 
linek, čistíren odpadních vod a na další tajemná 
místa. První měsíc ve školce uzavíráme s dětmi 
tradiční Svatováclavskou slavností. 

Tradiční Svatováclavská slavnost je poděkováním  
za letošní úrodu.

Noví rodiče ze Šárynky Pod smrkem nás od začátku 
všemožně podporují a neváhají přiložit ruku k dílu.



Listopad
V plném proudu jsou přípravy na 

největší oslavu kompostování v Česku na Kom-
postFEST spojený s vyhlášením výsledků Miss 
kompost 2018. Laická i odborná porota má plné 
ruce práce, aby mezi třiapadesáti soutěžícími 
spravedlivě rozhodla. Svatomartinskou slavnost 
sdílení na naší zahradě navštíví k velkému pře-
kvapení všech (hlavně dětí) sám Martin na bílém 
koni. V rámci Fóra 2000 se ve Skautském institutu 
účastníme diskuse o stavu půdy s odborníky z Kar-
lovy Univerzity a České zemědělské univerzity. 
Spolu s Malými průzkumníky přírody zkoumáme 
proměňující se podzimní přírodu: Víme, proč na 
podzim padá listí ze stromů, proč mění barvu 
a než začne mrznout, chceme podniknout výlet do 
oblasti pedologie – což znamená, že vyrazíme ven 
s půdní sondou a ukážeme si, že „hlína“ není nud-
ná. S nadcházející zimou se do naší nabídky eko-
logických programů vracejí dva inovované zimní 
programy pro mateřské a základní školy – Ptáčci 
na krmítku s ornitology a Naše učitelka zima. 

Prosinec
Na festivalu KompostFEST v praž-

ském studiu Alta vyhlašujeme vítěze soutěže Miss 
kompost 2018. Tomáš Hodek tu představuje novou 
iniciativu – Společné prohlášení odborníků k péči 
o půdu a vodní zdroje v České republice a kampaň 
Zastavme sucho kompostováním. Děti z obou tříd 
školky procházejí slavnostní Adventní spirálou. 
V rámci projektu Bioodpad není odpad probíhají 
na zúčastněných školách první semináře populari-
zující třídění bioodpadu a na několika zahradách 
už jsou nainstalované nové kompostéry Jery. 

Děti v Šárynce mají plné ruce práce se sklízením listí 
z velkého ořešáku.

Korunovace „vynálezce“ biomilíře a vítěze Miss kompost 
2018 Ondřeje Šohaje.





Komunitní kompostování v Bohnicích na Praze 8



Kde je kompostér, tam to žije
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Titulek je parafrází známého rčení 
Kde je kompost, tam to žije. Původní 
význam odkazuje k tomu, že je kompost 
živá, organická hmota, v níž se to jen 
hemží rozkladači a mikroorganismy 
urychlujícími rozkladné procesy. Zdá 
se ale, že aktivita uvnitř kompostu je 
minimálně stejně důležitá jako aktivita 
okolo něj. Své o tom ví správkyně 
komunitního kompostéru v pražských 
Bohnicích Veronika Janečková. 
Bohnický komunitní kompostér je 
jedním z pěti, které byly v minulém 
roce na Praze 8 nainstalovány 
a zprovozněny díky projektu Spolu8bio, 
na němž spolupracovala místní 
komunita s naším spolkem a radnicí.

Jak jste se dozvěděla o projektu Spolu8bio a co 
Vás přimělo se do něj zapojit?
Už si přesně nevzpomínám, jestli jsem se o pro-
jektu dozvěděla z časopisu Osmička, z webových 
stránek MČ Prahy 8 nebo z Facebooku MČ Praha 8. 

Pravděpodobně to bylo asi z Osmičky, ale infor-
mace jsem pak sbírala i jinde.

V čem vidíte hlavní smysl komunitního 
kompostování?
Pokud je kompostér umístěný například na 
sídlišti, jako u nás, tak představuje pro obyvatele 
jedinou možnost, jak třídit bioodpad a uvolnit 
trochu místa v popelnicích. Kompostování se vět-
šinou účastní celé rodiny, takže vedeme i budoucí 
generaci k třídění odpadu. Zároveň se komunit-
ním kompostováním prohlubují sousedské vztahy, 
protože najednou máte něco společného s lidmi, 
které jindy jen míjíte na ulici.

Jaká byla spolupráce s radnicí a se spolkem 
Ekodomov? Kdo Vám byl nejvíc nápomocný?
Spolupráce s radnicí i s Ekodomovem byla výbor-
ná. Ekodomov nám poskytl veškeré rady týkající 
se kompostování, takže se stal takovým naším 
mentorem, na kterého se můžeme v případě ne-
snází obrátit a poprosit o radu. Radnice MČ Prahy 
8 nás zase podpořila tím, že nám v rámci projektu 
poskytla kompostér a vhodný pozemek pro jeho 
umístění, sezvala zájemce o kompostování na 
radnici k diskuzi a zprostředkovala nám kontakt 
s Ekodomovem. S radnicí i s Ekodomovem se mi 
vždy výborně spolupracovalo i komunikovalo.

Jak se stalo, že jste se stala správkyní 
kompostéru? Co tato funkce obnáší?
Správcování na mě tak trochu zbylo. Když byla 
tuším někdy v květnu 2018 schůzka ohledně 
projektu Spolu8bio na radnici, rozdělili jsme se 
podle městských částí do skupinek a nad mapou 
jsme diskutovali, kam kompostér umístit. Když se 
pak vybíralo, kdo bude správcem, všichni váhali 
a nikdo se nenabídl. Nakonec se usoudilo, že by 
to měl být někdo, kdo bude mít kompostér na 
dohled, aby byl k dispozici v různých situacích. Ze 
všech tehdy přítomných jsem bydlela nejblíž já.

Založila jsem komunitní e-mail, který pravidelně 
kontroluji a který je uveden na kompostéru. Na 
něj se mi ozývají noví zájemci o kompostování, 
nebo sousedé, kteří chtějí vědět víc informací. 
Jednou za čas pomocí tohoto e-mailu rozesílám 
členům komunity různé informace a domlouváme 
se na společném překopávání a rozebírání kompo-

Rozhovor se správkyní komunitního kompostéru v Praze 8  Bohnicích Veronikou Janečkovou



stu, nebo konzultujeme průběh procesu kompo-
stování, radíme se například, zda je kompost vlhčí 
a je třeba přidávat víc recyklovaného papíru apod. 
Pokud někdo z komunity zjistí nějaký problém, 
nebo má jiný podnět, dá mi vědět a společně 
hledáme řešení. V případě, že nejsem k dispozici, 
mám za sebe dva zástupce, kteří bydlí také v těsné 
blízkosti kompostéru a jsou ochotni pomoci.
Jak kompostér a kontrola kompostování funguje?
Náš kompostér se skládá ze dvou komor, které lze 
jednotlivě otevřít shora (při plnění), nebo zboku 
(využívá se při přehazování kompostu z jedné 
komory do druhé kvůli provzdušnění nebo pro 
vyndání hotového kompostu). Tato celkem čtyři 
dvířka/víka jsou zajištěna zámky, přičemž členové 
naší komunity mají přístupné víko jedné komory, 
aby mohli dovnitř házet bioodpad. Biokompostér 
je z odolného materiálu a je zateplený, takže může 
fungovat i v zimě. Na dně má mřížku, aby se tam 
nehromadily tekutiny, aby do kompostu proudil 
kyslík a aby se do něj nedostali hlodavci.

Máme další motivaci 
pokračovat!
Do kompostéru vhazujeme zbytky ovoce a zeleniny, 
rostlinné zbytky (květiny apod.), roztrhané pytlíky 
z kraftového papíru, plata od vajec či roličky od WC 
papíru, kávovou sedlinu, vylouhovaný čaj, rozmač-
kané skořápky od vajec a podestýlku od býložravých 
mazlíčků. Do kompostéru tedy putuje překvapivě 
velké množství odpadu z našich domácností, které 
by jinak skončilo v popelnici.
Když naplníme první komoru kompostéru, přehází-
me kompost do druhé komory, aby se provzdušnil. 
Poté, co je druhá komora také plná, již jednou pře-
házený kompost vyndáme a rozdělíme si ho. Když 
jsou v kompostu nezetlelé kusy, vhodíme je ještě 
zpátky. Vyndáním kompostu se nám uvolní druhá 
komora, do které zase přeházíme kompost z první 
komory. První komora je prázdná a připravená ke 
kompostování a v druhé se nám tvoří finální kom-
post. Během celého procesu pravidelně kontroluje-
me, zda je kompost dostatečně vlhký nebo zda mu 
voda naopak nechybí. Naše komunita spíš bojuje 
s vlhkem než suchem, ale vše se dá řešit.
Seznámila jste se díky kompostování 
s novými lidmi? Začali jste společně 
organizovat i jiné aktivity?
Ano, seznámila. Do Prahy jsem se na trvalo přestě-
hovala až v roce 2016, takže jsem tu žádné známé 

neměla. Pár lidí jsem znala od vidění, ale pokud 
s někým nemáte společné zájmy nebo zážitky, 
jen se minete a pokračujete každý po svém. Od 
té doby, co kompostujeme, tak znám daleko víc 
sousedů z okolí, dozvídám se například o různých 
místních událostech nebo akcích, které si nestí-
hám sama vyhledávat. Společné akce, které se ne-
týkají kompostování, zatím neorganizujeme, ale 
často se někde spontánně potkáme a popovídáme 
si. Do budoucna bychom rádi zorganizovali malý 
piknik s využitím grilu, který jsme vyhráli v soutě-
ži Miss kompost 2018 organizované Ekodomovem.
Jak dále využíváte kompost, který „vyrobíte“?
Kompost si v rámci komunity rozebereme, roz-
dělíme a používáme do květináčů a květníků na 
našich balkonech nebo v bytech. Nevylučuje se ani 
možnost využít kompost na předzahrádky u pane-
láků, pokud ho bude dost.
Co byste vzkázala lidem, kteří se do komunitního 
kompostování chtějí teprve pustit?
Určitě se nebojte a jděte se do toho! O kompo-
stování je opravdu velký zájem, takže v tom jistě 
nebudete sami (toho jsem se zpočátku zbytečně 
bála já). V případě jakýchkoliv nesnází je možné se 
kdykoli obrátit na radnici nebo na Ekodomov.
Kdo Vás přihlásil do soutěže Miss kompost a co 
pro Vás 2. místo, které jste obsadili, znamená?
Do soutěže jsem naši komunitu přihlásila já 
a byla jsem mile překvapena, že jsme se umístili 
na 2. místě. Osobně jsem chtěla účastí v soutěži 
kompostování hlavně podpořit a společně se členy 
naší komunity inspirovat ostatní. Ukázat, že i na 
sídlišti to jde. Navíc kompostujeme poměrně 
krátkou dobu, tak jsme se za favority rozhodně 
nepovažovali. Výhra tak byla nečekaná, ale o to 
milejší. Máme další motivaci pokračovat! 

Celý rozhovor najdete v časopise Odpadové fórum 04/2019
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Česko zná své nejlepší komposty 
a jejich autory! V sobotu 1. prosince 
byly v pražském studiu Alta v rámci 
KompostFestu vyhlášeny výsledky 
13. ročníku národní soutěže Miss 
kompost 2018, kterou pořádá spolek 
Ekodomov, hlavními partnery se 
letos staly – Ministerstvo životního 
prostředí, Pražské služby, firma 
Fiskars a časopis Zahrádkář.

Fakta o soutěži
Za třináct let existence prošlo soutěží celkem 509 
kompostů a kompostérů, v tomto roce se jich do klá-
ní zapojilo 53, takže účast byla mírně nadprůměrná.

Letošnímu ročníku předcházela kampaň pod heslem 
A jak kompostuješ ty?, která měla ukázat, že existuje 
řada způsobů, jak se dá kompostovat i ve městě. Po-
řadatelé tak reagovali na skutečnost, že největší sku-
pinu účastníků v současnosti tvoří právě lidé z vel-
kých měst, kteří třídí bioodpad a hledají možnosti, 
jak s ním smysluplně naložit. Série plakátů ukázala, 
že existuje řada způsobů, jak to udělat: Sahají od 
svozu biomateriálu do veřejné kompostárny, přes 
komunitní kompostování až po vermikompostování, 
které lze praktikovat i v malém sídlištním bytě.

V prvním kole vybírala své favority porota složená ze 
zaměstnanců spolku Ekodomov, rozhodné slovo pat-

Best of Kompost
O KompostFESTU a o všem, co patří k oslavě kompostu a půdy



řilo odborné porotě, která se výběru ujala ve druhém 
kole a ocenila autory čtyř unikátních kompostérů:
S inovativním kompostérem zvítězil Ondřej Šohaj 
z Újezdu nad Lesy. Na začátku jeho úspěchu stálo 
zklamání. Ondřej si v hobby marketu koupil plasto-
vý kompostér, aby měl kam házet posečenou trávu 
ze zahrady. Po sezóně v něm ale nenašel krásný 
kompost, který mu sliboval obrázek z reklamního 
letáku, takže se začal zajímat, jak kompostovat 
správně. Nakonec se mu to povedlo, a navíc objevil 
možnost, jak využít zbytkové teplo, které vzniká při 
přirozených hnilobných procesech. Tak se zrodil ví-
tězný biomilíř – tepelný zdroj a kompost v jednom.
Na druhém místě skončila komunita bio-kompos-
téru Bohnice, která začala kompostovat v rámci 
projektu Spolu8bio ve spolupráci s MČ Prahy 8, od-
borným garantem tohoto projektu byl právě spolek 
Ekodomov. Porota ocenila jako unikátní schopnost 
bohnických sousedů domluvit se, dát se dohromady 
a společně vytřídit, zkompostovat a využít biood-
pad, který by jinak skončil v popelnicích.
Třetí v pořadí – Iveta Peclinovská z Chýnova získala 
cenu za svoji motivaci ke kompostování. Rozhodla se 
totiž, že zúrodní pole s chudou jílovitou půdou „beto-
nové povahy“ a přemění je v permakulturní zahradu.
V kategorii škol porota ocenila základní školu 
Duhovka, na jejímž kompostu je mimořádné to, 
že se v něm zabydlel vzácný živočišný druh – noso-
rožík kapucínek, který je na našem území přísně 
chráněný, protože patří k ohroženým druhům.
Zvláštní kategorii Miss kompost facebook letos 
vyhrál Milan Prikner, který od svých příznivců na 
svém profilu získal 160 lajků.

KompostFest  
aneb Oslava kompostu
Vyhlášení výsledků soutěže Miss Kompost je kaž-
doročně spojené s malým festivalem, na kterém se 
spolu mohou setkat soutěžící, porotci a další přízniv-
ci geniální recyklační metody jakou kompostování 
bezpochyby je. Letošním předvánočním odpolednem 
provázel superman Petr Reif, který hned v úvodu 
upozornil na existenci superhrdinů, bez nichž by 
rozkladné procesy neprobíhaly tak snadno. Hned po 
žížalách, chvostoskocích a hlísticích jmenoval také 
Tomáše Hodka, který je neúnavným propagátorem 
kompostování, zakladatelem spolku Ekodomov 
i iniciátorem soutěže Miss Kompost. Tomáš ve svém 
krátkém vystoupení představil novou iniciativu: 
Přečetl prohlášení, v němž spolu se spolupracujícími 
odborníky zformuloval, jaká klíčová opatření je třeba 

realizovat, aby se v České republice na zničených po-
lích začala obnovovat humusová vrstva půdy, zasta-
vila se zbytečná půdní eroze a zasakování herbicidů 
a pesticidů do podzemních vod. Co udělat, abychom 
byli schopni chránit vodní zdroje a abychom podpo-
řili zadržování vody v krajině (Společné prohlášení 
odborníků najdete v plném znění na happysoil.eu). 
Na jeho vystoupení navázala stručná přednáška 
Laury Mitroliosové z Institutu cirkulární ekonomiky 
a Tomáše Aulického z firmy JRK. Následovalo slav-
nostní vyhlášení výsledků 13. ročníku soutěže Miss 
Kompost a předání cen včetně korunky pro králov-
nu krásy, kterou letos získal Petr Šohaj. V předsálí 
probíhaly po celé odpoledne zajímavé workshopy pro 
děti i dospělé – zero waste balení vánočních dárků, 
vyrábění adventních věnců a ozdob z přírodních 
materiálů, moštování, mikroskopování a žížalí TV. 
Hudební doprovod celé akce zajistila ve swingovém 
duchu kapela Original Alva Vinariko Orchestra.
Čím byl třináctý ročník Miss Kompost jiný?
Čím se letošní ročník lišil od těch předchozích jsme 
se zeptali Kateřiny Koubové, která má komposto-
vací aktivity včetně soutěže Miss kompost v rámci 
Ekodomova na starosti: „Vyhlášení Miss Kompost 
letos předcházela kampaň zaměřená na podporu 
městského kompostování. I prostřednictvím naší 
soutěže totiž v posledních letech vnímáme, že 
kompostování definitivně přestalo být výhradní 
doménou zahrádkářů a jednotlivců. Před třemi lety 
jsme zavedli zvláštní kategorii pro školy a do prv-
ního ročníku se jich přihlásilo čtyřicet. Šíří se zájem 
o společné kompostování ve firmách a organizacích 
i o komunitní kompostování, díky němuž se třeba 
na pražských sídlištích dokážou dát dohromady lidé, 
kteří mají společný zájem. Mě na celé soutěži vlastně 
nejvíc baví ty malé příběhy, které se skrývají za těmi 
komposty a kompostéry. Všechny ty pohnutky a mo-
tivace, které lidi vedou k tomu, že se do komposto-
vání pustí. Tak jako třeba letošní vítěz Miss kompost 
facebook Milan Prikner, který vyhrál, protože rozjel 
„kampaň“ na svém profilu a získal 160 lajků. Ve 
videopozdravu, který nám poslal, protože se nemohl 
předávání cen zúčastnit, říká, že se na něj najednou 
začali obracet různí lidé, od nichž by to vůbec neče-
kal, s dotazy okolo kompostování. Znamená to, že se 
mu podařilo svoje okolí inspirovat. Vidím, že tohle je 
způsob, který funguje…“. Také soutěž Miss kompost 
inspiruje rok od roku více lidí k tomu, aby přestali 
cenný biomateriál házet do popelnic se směsným 
odpadem, vytřídili ho a kompostováním přeměnili 
v cenné hnojivo. Letošní KompostFest byl důstojnou 
oslavou tohoto nenápadného počínání, které se děje 
převážně v tichu a ve tmě. Pomalu, ale jistě… 



Příběhy kompostů

14

Kompost se záhonem
Tento kompostér viděla paní Kristýna poprvé před 
pár lety v Rakousku. Je vyrobený z palet, netkané 
textilie a jeho spodní deska je z dřevotřísky. Jeho 
součástí je jakýsi vyvýšený záhon, ve kterém se vy-
robený kompost zjara výborně uplatní při předpěs-
továvání sazenic. Kromě toho se prý v kompostéru 
výborně množí žížaly. Dnes už ale kromě tohoto 
prověřeného prototypu najdete řadu replik, které 
paní Kristýna vytvořila na řadě dalších zahrad.  

Okno do půdy
Pětitřídní mateřská škola na Plhovském sídlišti 
v Náchodě je obklopená zámeckým lesem. Proto se 
tu před několika lety rozhodli zřídit přírodní zahra-
du plnou života. Vybudovali si tu dřevěné mobilní 
záhonky a začali vrstvit kompost, aby jim všechno, co 
zasadí, pěkně rostlo. Z dětí se stali zahradníci, kteří 
se každým rokem těší na jaro, kdy společně s do-
spělými předpěstovávají sazenice, připravují nářadí 

a zahradní kolečka, hrabou trávu a zbytky listí a kypří 
záhonky. Listí, trávu a klacíky děti nakládají a vozí 
na některý z kompostů. Na takzvaný velký kompost 
patří větve, listí a zbytky rostlin ze zahrady. Proto-
že jsou děti zvědavé a přály si do kompostu vidět 
a zjistit, jaký je tam život a co to tam ti rozkladači 
dělají, vznikl další kompost s poetickým názvem 
Okno do půdy. V břehu zahrady ho přesně podle 
přání – s oknem a okenicí – vybudovali zahradní-
ci z firmy ARBORISTIKA Žďárky a ukládá se sem 
tráva, listí a zbytky z květníků. Speciálním okénkem 
mohou děti pozorovat bujarý život rozkladačů. Pro 
milovníky drobných živočichů je pak přímo ve škol-
ce další specialita – vermikompostér, ve kterém 
končí všechno, co chutná kalifornským žížalám, 
hlavně slupky a zbytky ovoce i zeleniny. O žížaly se 
děti starají několikrát týdně, do plánu žížaliště si 
pravidelně zaznamenávají, co žížaly snědly, aby byl 
jejich jídelníček vyvážený a aby se jim dobře dařilo. 
Učitelka Michaela Trejtnarová k tomu říká: „V naší 
školce už všichni víme, že kompostováním vracíme živiny 
do naší zahrady. Poznáme, co do kompostu patří, a co ne. 
Odměnou je pro nás mlsání ovoce a bylin z naší zahrady. 
Za okny školky můžeme často pozorovat zvířata, která 
k nám na zahradu chodí – srnky, zajíce a spoustu ptáků, 
kteří k nám často zavítají ze zámeckého lesa.“  

Kristýna Nejedlá, Křemže

Mateřská škola, Náchod, Havlíčkova 1848, 
Mgr. Michaela Trejtnarová



Lavička a kompostér v jednom
Na začátku bylo čtení odborných časopisů, které pana Miroslava 
přivedlo ke zjištění, jak geniálním přínosem pro půdu mohou být 
žížaly. Do praxe tento poznatek převedl ve formě dvouzónového 
vermikompostéru, který zároveň slouží jako zahradní lavička. Ke 
svému nápadu pan Miroslav říká: „Nápad na tento vermikompos-
tér jsem použil při vytvoření akčního plánu na jednom osobnostním 
kurzu. Prototyp bych po řádném vyzkoušení rád replikoval a předal 
dalším lidem pro potěšení a inspiraci.“ Lavička – kompostér je 
vyrobená z hranolů a fasádních hoblovaných prken ze sibiřského 
modřínu a ze spárovky ze severského smrku, takže může být po 
skončení životního cyklu kompletně zrecyklovaná. Autor je kromě 
začínajícího kompostáře také zkušeným truhlářem. Při výrobě mu 
zásadním způsobem pomohly následující nástroje: mečová pila 
Black & Decker, kotoučová pila Narex, úhelník Volcraft, elektrický 
hoblík Bosch, vrtačka Black & Decker a vrták do dřeva Narex. 

Při přípravě kampaně A jak kompostuješ Ty?, která 
měla propagovat soutěž Miss kompost a kompostová-
ní vůbec, jsme se podívali do našeho archivu a zjistili 
jsme, že se nám tu urodilo přes pět set kompostů 
a kompostérů. A ze všeho toho kompostu jsme po 
čase vytáhli na světlo skutečně originální kousky: 
Hromádky, které kdysi vytvářel na své zahradě 
v rámci výtvarné akce malíř Kokolia, obrovská slamě-
ná sila plná žížal, která si pro zpracování odpadu ze 
svého biozahradnictví umotala paní Jahodová, jeden 
z prvních komunitních kompostérů, který vznikl na 
dvoře prvního bezobalového obchodu, až po biomilíř, 
který v soutěži zvítězil letos. Stovky kompostů a za 
nimi lidé se svými příběhy, které jsou tak různé, ale 
jejichž výsledkem je – kompost… Často začínají: 
Na naší zahradě se kompostovalo snad odjakživa, když 
prarodiče umřeli… A poslední dobou také: Pocházím 
z vesnice a kompostování považuju za něco úplně přiro-
zeného, pak jsem se ale přestěhovala do města… Příběhy 
o tom, jak navázat nit, jak pokračovat v něčem tak 
samozřejmém, nebo jak začít něco úplně nového, 
někde, kde to vypadalo, že to vůbec nepůjde – třeba 
ve městě za pomoci žížal nebo společně se sousedy 
na sídlišti. Uvědomili jsme si, že dnes už (také díky 
nám) kompostuje nebo může kompostovat úplně 
každý, takže se na plakátech objevila provokativní 
otázka A jak kompostuješ ty? A fotka některého ze 
soutěžících nebo některého z našich kolegů. 

Miroslav Veverka,Žandov

☞ Více inspirace a příběhů najdete na www.kompostuj.cz/zapojte-se/soutez-miss-kompost/pribehy-kompostu
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To tvrdí Ondřej Šohaj, který během 
dne pracuje jako architekt a zabývá 
se přitom mimo jiné i snižováním 
environmentálního dopadu budov. 
Odpoledne v soukromí řeší v malém 
totéž. Vodu v domku ze třicátých let 
ohřívá pomocí solárních panelů a loni 
na podzim zkusil poprvé „přitopit“ 
i kompostem. Vytvořil totiž biomilíř  
– kompost a topný zdroj v jednom. 
Přihlásil se s ním do soutěže Miss 
kompost 2018 pořádané spolkem 
Ekodomov a suverénně zvítězil.

Dalo by se říci, že kompostování patří 
k vašim vášním. Než jste pro ně ale zahořel, 
chvíli to trvalo…
Vlastně je to trochu absurdní, jsem dítě z pane-
láku, nikdy jsem nezahradničil, v minulosti jsem 
vlastnil maximálně truhlík za oknem a to, co 
jsem pěstoval, mi vždycky zvadlo. Teď jsme si ale 
nedávno s přítelkyní pořídili domek se zahrádkou, 

kde byla špatná, vyžilá půda, kterou bylo potřeba 
vyživit, kromě toho jsem řešil otázku, kam s odpa-
dem ze sekání zahrady. Kompostovat jsem začal 
tak, že jsem po zahradě dělal nevzhledné hro-
mádky, kolem kterých jenom létal hmyz a jinak 
se nic zvláštního nedělo. Pak jsem v zahradním 
supermarketu uviděl letáček propagující plasto-
vý kompostér. Z fotografií to vypadalo, že do něj 
zkrátka házíte veškerý organický odpad ze zahra-
dy a z domácnosti a za pár měsíců vyndáte úrodný 
humus. Součástí balení byl jen montážní návod, 
ale zásady, jak správně kompostovat, chyběly.

Takže jste si koupil plastový kompostér, 
sestavil jej a začal plnit. Co bylo dál?
Sekal jsem trávu a mokrou ji házel do kompostéru. 
Po pár měsících jsem místo kyprého kompostu 
vytvořil smradlavé bláto. Pak teprve jsem začal 
na internetu hledat, jak správně kompostovat 
a dozvěděl se spoustu zajímavých věcí: Například, 
že se materiál musí promíchávat, provlhčovat 
a provzdušňovat, a že uhlíkaté a dusíkaté složky 
musí být ve správném poměru. Pochopil jsem, že 
samotnou mokrou trávu prostě nezkompostujete.

Takže jste začal kompostovat správně?
Začal jsem dodržovat doporučené zásady a konečně 
jsem kompostoval! Jednou jsem do kompostu sáhl 
a cítil jsem, že je hodně teplý. Napadlo mě, jestli by 
se toho nedalo nějak využít, a objevil jsem osobu Je-
ana Paina, který bývá nazýván francouzským králem 
zelené energie. Mezi prvními někdy v sedmdesátých 
letech experimentoval s využitím biomasy. Podařilo 
se mu využít přírodní proces hnití rostlin bez jediné 
ztráty a odpadu. Získal z něj přitom horkou vodu, 
horký vzduch, bioplyn a kvalitní kompost. Vytvořil 
vlastně systém uzavřený v ekologickém cyklu. De-
finoval, jak velká má být hromada materiálu a jaká 
má být skladba kompostu, jak má vypadat potrubí. 
Zjistil, že když se teplota rozkládaného materiálu 
sníží, začne vznikat metan, který začal jímat do 
gumových vaků. Měl dokonce spočítané, jak velký 
pozemek musíte mít, abyste dokázala produkovat 
materiál, který zvládne vytopit rodinný dům. Byly to 
obrovské objemy. Na internetu jsem kolem biomilíře 
objevil celou komunitu nadšenců, hodně příznivců 
má například v Rakousku, kde najdete i firmy, které 

Rozhovor s vítězem soutěže o nejlepší kompost roku Miss Kompost 2018 Ondřejem Šohajem



se tím profesionálně zabývají, jedna takto například 
vytápí skleníky. Funguje to tak, že se vytvoří velká 
hromada biomateriálu, uvnitř kterého je smotaná 
plastová hadice. Voda, která hadicí protéká, se ohřeje 
až na 60 °C, a vy ji můžete trubkou přivést přímo na 
záhony, které se tak vyhřívají.

Vytápět dům kompostem?
Zní to geniálně jednoduše, má to nějaká „ale“?
Nefunguje to v malých objemech. Materiál se 
zahřeje jen na krátkou dobu, třeba na týden, 
a pak vychladne. Potřebujete dostatečně velkou 
hromadu, která bude mít alespoň 3–5 m³. Proces, 
kdy kompostovaným materiálem zároveň topíte, 
je dlouhodobý. Vzhledem k tomu, že Jean Pain 
pracoval v Provence jako agronom, měl k dispozici 
velké objemy odřezků ze stromů a okrasných keřů. 
Dokázal vytvořit kompost o objemu 20–30 m³ 
a mohl tak celoročně vytápět dům.

A jak jste se tohoto objevu rozhodl využít vy?
Vlastníme starší dům z první republiky, který není 
nijak připravený na převratné ekotechnologie. Měli 
jsme na střeše solární panely pro ohřev vody a já 
jsem se rozhodl, že ke kotli (místo dalšího solárního 
panelu) připojím ohřev z kompostu. Musel jsem 
přitom zároveň vyřešit tři věci – konstrukci biomi-
líře, využití biomilíře ke kompostování a optimální 
namíchání materiálu. Uvnitř milíře musela být 
zamotaná hadice naplněná kapalinou, která by se 
od materiálu zahřívala. Řešil jsem, jak ji oddělit od 
kompostu tak, abych ji třeba při přehazování nebo 
promíchávání materiálu nepoškodil, nepropíchl 
vidlemi. Nakonec jsem konstrukci kompostéru vy-
tvořil z dřevěných trámků, které mi zbyly ze stavby. 
Dno jsem od země oddělil melioračními trubkami, 
abych zajistil cirkulaci vzduchu, vnitřní část kom-
postéru jsem vystlal geotextilií. Pro výrobu tepel-
ného výměníku jsem upcykloval dva staré trubkové 
radiátory z koupelny, které jsem naplnil teplonos-
nou kapalinou a napojil jsem je pomocí měděného 
potrubí do akumulační nádoby. Cirkulace je řízená 
pomocí jednoduché regulace běžně používané pro 
solární panely. Termoregulační jednotka si myslí, 
že jsem přidal další solární panel, ve skutečnosti 
jsem ji ale připojil ke kompostu, který na rozdíl 
od solárního panelu hřeje, i když je pod mrakem, 
a dokonce i v noci. Kromě topení jsem chtěl i nadále 
řešit likvidaci bioodpadu – kuchyňského a zahrad-
ního, takže jsem potřeboval, aby biomilíř zároveň 
fungoval i jako klasický kompost. To znamenalo, že 

musel zůstat přístupný, aby se dal přehazovat.

Třetí otázka zněla, jak namíchat kompost tak, aby 
hřál co nejdéle. V té době už jsem měl vyzkoušené 
vlastnosti jednotlivých materiálů, věděl jsem, že 
tráva se rychle zahřeje, ale také hned vychladne, 
zatímco například dřevní štěpka (kterou nejvíc pou-
žíval právě Pain) dlouho startuje a někdy nenastar-
tuje vůbec, ale když ano, drží teplo dlouho. Přemýš-
lel jsem, co míchat a v jakém poměru.

A pak se objevily další překážky?
Ukázalo se, že bude problém sehnat takové množství 
materiálu. Naštěstí jsem si všimnul, že nedaleko 
místa, kde bydlíme, čistili kolem silnice náletovou 
zeleň. Přímo na místě ji přeměnili v dřevní štěp-
ku a nechali ji tam, v příkopu u silnice. A tak jsem 
vždycky cestou z práce nabral do auta pár pytlů a od-
vezl je domů. Tam jsem štěpku míchal s tím prvním 
neúspěšným produktem kompostování, s tou zele-
nou travní břečkou. Snažil jsem se přitom přiblížit 
poměrům, které jsem našel na internetu. Věděl jsem 
totiž, že pokud se mi to podaří, bude milíř bezúdrž-
bově fungovat 3–6 měsíců. Čím bude hromada větší, 
tím bude topit déle. Ke štěpce a trávě jsem přidával 
padaná jablka ze sousední zahrady, náš kuchyňský 
odpad a také hromadu bioodpadu, který jsem našel 
jednou při procházce. Když jsem ho uviděl, zazá-
řily mi oči, úplný poklad! Vypadalo to jako zbytky 
z kuchyně, hlavně nahnilé ovoce a zelenina. Teprve 
následně se ukázalo, že bude náročné ho transporto-
vat, protože na to budu potřebovat kbelíky… Jedno-
ho dne v září jsem veškerý nashromážděný materiál 
vysypal na plachtu, zvlhčil, promíchal a nakupil. Byly 
toho dobré čtyři kubíky.

Co se dělo dál?
Po dvou týdnech začala uvnitř stoupat teplota. 
Z původních 20 °C se během té doby vyšplhala na 
65 °C. V radiátorech zahrabaných v kompostu se 
zahřála teplonosná kapalina a kompost se začal 
podílet na ohřevu vody v našem domě. Bylo to 
napínavé, další čtyři týdny se teplota držela, a pak 
začala pozvolna klesat. Trvalo to až do ledna, kdy 
se kompost (také kvůli mrazům) ochladil na 25 °C, 
a pak vyhasl. Zkoušel jsem ho oživit, přeházel 
jsem ho, přidal slámu, ale nepomohlo to. Mráz 
začal kompost zchlazovat příliš rychle.

Jak se chystáte na další topnou sezónu?
Beru to tak, že letošní zima byla experimentální. 
Mám obrovskou radost, že ten princip opravdu 
funguje a napříště bych chtěl shromáždit ještě víc 
materiálu, aby hromada byla větší. 

Celý rozhovor najdete v časopise Odpadové fórum 06/2019
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To, že bioodpad není žádný odpad, 
už ví každé malé dítě. Nebo nám 
v Ekodomově to tak připadá. Může 
za to zřejmě droboť ze Šárynky, 
která vyrůstá v zahradě, obklopená 
dvaceti kompostéry. Pro tyhle děti je 
kompostování něčím tak samozřejmým 
jako hra. Zkusili jsme, jestli by se do 
hry na kompostování nedaly zapojit 
i další děti a na podzim jsme (s pomocí 
Magistrátu hl. m. Prahy) rozjeli 
projekt Bioodpad není odpad. 

Přihlásilo se do něj pět škol a školek, které mají 
jedno společné: Pracují v nich nadšenci, kteří pro 
„své“ děti dělají víc, než by museli, protože je to 
prostě baví. Jen tak namátkou: Koupí kameru, aby 
děti mohly pozorovat život v ptačí budce. Na škol-
ní zahradu dětem pořídí králíky, morčátka nebo 
slepice. Sázejí vrbičkové stavby, aby dětem vytvo-
řili přírodní úkryty. Zachraňují nalezená zvířata 
(hlavně ježky). Do trávníků zasévají luční květiny, 
aby se je děti naučily poznávat. Ušijí přes noc pro 
všechny látkové pytlíky, aby s dětmi mohli jít 
v rámci projektového dne nakupovat do bezobalo-
vého obchodu. Z vlastních chalup přivážejí saze-
nice, o které se pak s dětmi starají. Pěstují bylinky 
k vylepšení školní svačiny… Sečteno podtrženo  
– prostě mají vztah k přírodě a nevynechají žád-
nou možnost, jak ho s dětmi sdílet. 

O projektu Bioodpad není odpad aneb o kompostování ve školách a školkách



„Projekt je od začátku koncipovaný tak, aby respekto-
val specifika jednotlivých škol a aby se dal „dotvořit“ 
přímo na místě podle aktuálních potřeb jednotlivých 
účastníků projektu. Mám pocit, že právě díky tomu-
to přístupu se učitelé i děti do projektu spontánně 
zapojují a vnášejí do něj vlastní iniciativu a nápady. 
To, co je napsané na papíře, je jen základem, prvot-
ním impulsem, který na většině škol odstartoval živý 
proces, který bude určitě pokračovat i poté, co bude 
projekt formálně ukončen. Protože se podmínky na 
jednotlivých školách v některých aspektech zásadně 
liší, lišily se také formy práce, které jsme zvolili…“, 
tvrdí náš kompostovací expert Marek Nerpas, kte-
rý je v Ekodomově za praktickou realizaci projektu 
Bioodpad není odpad zodpovědný. 

Proto se také hlásí do našeho projektu, aby dětem 
ukázali, jak třídit a dál využívat organický materiál. 
Většinou už dokonce nějakou tu hromadu na zahra-
dě mají, ale rádi ji vymění za náš modřínový kom-
postér Jery, který nezůstává nic dlužen svému jménu 
a rychle zkompostuje, na co přijde. Tedy vlastně co 
k němu přijde. Na všech školách totiž mají naše spe-
ciální košíčky pro sběr bioodpadu, do kterých se učí 
vyhazovat ty správné zbytky ze svačin. Určená služba 
je pak odnáší na zahradu do kompostéru. 

Na nejlepší řešení přišly 
děti samy: Zapojily do 
kompostování rodiče.
Žádná z přihlášených škol ale nekompostuje jen 
tak pro nic za nic. Všude totiž potřebují hnojivo na 
záhony. To je důvod, proč se vážně zabývají otáz-
kou, čím kompostér nakrmit. Většinou je to pose-
čená tráva, která ale sama o sobě nefunguje. Ani 
zbytky ze svačinek to zpravidla nevytrhnou. Tam, 
kde to jde, se zapojí i školní kuchyně, ale pořád to 
nestačí. Na nejlepší řešení přišly děti samy: Zapo-
jily do kompostování rodiče. Ti si nakoupili známé 
děrované košíčky a domácí bioodpad přinášejí 
do školního kompostéru. Počet kompostujících 
tak v našem projektu stoupá geometrickou řadou 
a hromada kompostu utěšeně roste… 



Když se řekne ÉVÉPÉČKA
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Ani rozluštění téhle zkratky  
– ekologické výukové programy – 
neposkytuje téměř žádnou, natož 
lákavou představu o tom, co se pod 
tím označením skrývá. Teprve, když 
si přečtete názvy jednotlivých lekcí 
(například Cesta vlny, Kam dopadne 
odpad, Včely nebo Podvodníčci), 
napadne vás, že by to mohla být 
zábava (spojená s poučením). Klára 
Ondříčková, která je koordinátorkou 
EVP programů, o tom ví své…

V roce 2018 jsme v rámci projektu Učíme se v pří-
rodě. Víme jak, víme proč! zrealizovali celkem 70 
programů pro mateřské a základní školy, kterých 
se zúčastnilo přes 1 660 dětí. Pro ekovýchovnou 
sekci Ekodomova byl přitom rok 2018 dost v po-
hybu, plný novinek a změn. Koordinaci programů 
jsem přebírala na jaře od Jitky Vinklerové, která 
odcházela na mateřskou dovolenou. Na základě 
malého průzkumu mezi učiteli jsme vytvořili 

samostatný – zjednodušený a přehlednější – na-
bídkový web, který se dobře zobrazuje v mobilních 
zařízeních. Zpětná vazba byla velmi pozitivní. 
Jinak tomu bylo v případě nového objednávkové-
ho formuláře. Ukázalo se, že si učitelé programy 
raději objednávají mailem nebo telefonicky.

A co inovace jednotlivých programů, došlo i na ně?
V prvé řadě jsme se snažili o to, aby měla většina 
našich programů odpovídající venkovní variantu, 
protože se náš projekt jmenuje Učíme se v přírodě. 
I když je často domluva s učiteli komplikovaná, 
snažíme se princip venkovního učení prosazovat, 
seč nám síly stačí. Programy tak probíhají na škol-
ních zahradách, hřištích nebo v blízkých parcích. 
K nejoblíbenějším patří ty programy, které by se 
ani uvnitř realizovat nedaly, například program 
s ornitologem a ukázkou kroužkování ptáků.

Vznikly nějaké úplné novinky?
V rámci dlouhodobého projektu Happy Soil jsme ve 
spolupráci s Bc. Alenou Kohoutovou oživili a upra-
vili programy s tématikou půdy a kompostování 
a v průběhu podzimu jsme je testovali v Ekodo-
mově a dostala je k dispozici také další střediska 
ekologické výchovy, která s námi spolupracují, Cha-
loupky a Střevlík. Kromě toho jsme v létě vyzkoušeli 
do programu příměstských táborů Malého prů-
zkumníka přírody zařadit delší EVP. Využili jsme 
toho, že se tábory konají v zázemí naší lesní školky 
a rozšířili jsme programy o podrobné zkoumání 
několika typů kompostérů (Kde je kompost, tam to 
žije) a Šáreckého potoka (Podvodníčci). Vyzkoušeli 
jsme si přitom, jak by fungovalo, kdybychom mohli 
uplatnit principy badatelsky orientovaného vyučo-
vání v plné šíři. To je u běžného programu z časo-
vých důvodů téměř nemožné.

Řešila jsi v průběhu roku nějaké problémy? 
Bylo něco, co tě překvapilo?
Uvědomila jsem si, jak zásadně se při práci opí-
ráme o velkou skupinu (cca 30) externích lekto-
rů, a jak je těžké vytvořit z těchto lidí fungující 
a spolupracující komunitu, i když se o to všemožně 
snažíme. Kromě lektorů EVP máme také lektory 
kroužků a příměstských táborů Malého průzkum-
níka přírody a exkurzí, někteří se zapojují do 

Rozhovor s koordinátorkou ekologických výukových programů Klárou Ondříčkovou



více aktivit. Problém je, že se většina lidí věnuje 
lektorování po dobu vysokoškolského studia, to 
znamená maximálně čtyři, pět let. Proto dvakrát 
ročně děláme nábor spojený se školením. Kromě 
toho pořádáme každoročně čtyři společná setkání, 
kde je prostor pro další vzdělávání a také kolegiál-
ní podporu a sdílení zkušeností. Skoro nikdy se ale 
nesejde ani nadpoloviční většina, což je pro nás 
koordinátory těžké. Trvale také nabízíme lekto-
rům individuální konzultace a náslechy, kterých 
ale využívají jen sporadicky.

K nejoblíbenějším patří ty 
programy, které by se ani uvnitř 
realizovat nedaly, například 
program s ornitologem 
a ukázkou kroužkování ptáků.

Jakou máte zpětnou vazbu od učitelů?
V mateřských školkách jsou z našich programů 
převážně nadšení, oceňují odborné i pedagogické 

dovednosti našich lektorů. Často se zvlášť u men-
ších dětí opakuje problém se zvládáním většího 
kolektivu, proto se se školami snažíme vyjednat 
rozdělení větších tříd do menších skupin, případ-
ně zapojení pedagogů. Nejoblíbenějšími progra-
my jsou ty o živých tvorech – ptácích a včelách. Pro 
děti je toto téma dobře představitelné a atraktivní. 
Dalším oblíbeným tématem je třídění odpadu, což 
je téma, které školky obvykle zapojují do výu-
ky a náš program jejich snahu vhodně doplňuje 
a rozšiřuje. Na základních školách jsme na zákla-
dě přání pedagogů zkoušeli některé programy 
prodloužit až na tři vyučovací hodiny. Bohužel se 
teď zase ozývají někteří s tím, že je pro ně nere-
álné tak dlouhý program do výuky zařadit. Velký 
problém mají zvláště učitelé na 2. stupni. Tam se 
nejčastěji dostaneme s programem tehdy, když je 
součástí projektového dne celé školy. Dobré ohlasy 
máme na inovované půdní programy a na prvky 
badatelsky orientovaného vyučování. Líbí se také 
způsob, jakým zapojujeme žáky do skupinové prá-
ce a použití speciálních pomůcek a pokusů. 
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Ačkoli se s Terezou potkáváme v Eko-
domově minimálně, po přečtení průběž-
né zprávy projektu „Exkurze do provozů 
na zpracování, využití a předcházení 
vzniku odpadů v letech 2018–2019“ 
jsem pochopila proč. Jako koordinátor-
ka projektu je pořád někde v terénu. 
Nejspíš ji zastihnete v čistírně odpad-
ních vod, ve sběrném dvoře, na třídící 
lince, ve sklárně, na skládce či v kom-
postárně. Od srpna do září obtelefo-
novává provozy, domlouvá podmínky 
a vytváří katalog, který pak rozesílá do 
pražských základních a středních škol.

Musí se domluvit se školami, jednotlivými posky-
tovateli exkurzí i s lektory, kteří fungují jako prů-
vodci. Většinou se jí to daří, ale občas píše na náš 
společný mail, aby zjistila, zda by někdo nemohl 
vést exkurzi, protože ona sama dělá zkoušky nebo 
by chtěla mít dovolenou. I když zrovna sama ni-
koho neprovází, je v den exkurze vždycky vzhůru, 
připravená na telefonu pomoci případně lektorovi 
na dálku. Kromě úctyhodného počtu provozů je 
úctyhodný také minimální počet exkurzí, které je 
potřeba během školního roku zajistit – 330. Více 
vyčtete z následujícího grafu: 

V den exkurze mám vždycky 
nařízený budík

O exkurzích do provozů na zpracování, využití a předcházení vzniku odpadů 



☞  Katalog exkurzí najdete na www.ekodomov.cz/ekovychova/ekologicke-exkurze

Zastoupení provozů dle četnosti exkurzí (Praha)

sběrný dvůr

muzeum

třídící linka

sběrný dvůr a třídící linka

čistírna odpadních vod

logistické centrum

kompostárna



Průzkumníci za školou
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„Rodiče se dnes o děti víc bojí, takže 
je nepouštějí samotné ven,“ tvrdí 
koordinátor kroužku Malý průzkumník 
přírody Radek Lüftner. Kroužek 
v Ekodomově funguje už pátým rokem 
a snaží se suplovat to, co bývalo ještě 
před pár desítkami let normální: Člověk 
dorazil ze školy domů, hodil aktovku do 
kouta a zmizel v lese.

Minulý rok jsem převzal kroužek v Úněticích 
nedaleko za Prahou. Čekal bych, že tam bu-
dou děti zvyklé trávit hodně času venku, ale 
ony nevěděly, co je sto metrů za vsí. Měl jsem 

pocit, že jsou nejšťastnější, když mohou být 
jen tak venku, ani bych jim nemusel nabízet 
nějaký zvláštní program. Dnešní děti mají dny 
dopodrobna rozplánované a nalajnované a ne-
mají prostor pro to „jen tak být“. Natož bez 
dozoru a v přírodě…

Díky kroužku vytáhnete každý týden ven skoro 
tři stovky dětí, které by jinak odpoledne možná 
proseděly u počítače. Váš akční rádius zasáhne 
momentálně přes dvacet škol v Praze a okolí 
a pořád se zvětšuje. Jak to děláte?
Je to zásluha více než třiceti lektorů, kteří s Eko-
domovem trvale spolupracují. Díky jejich nadšení 
lze i takto logisticky a organizačně složitý projekt, 
který je u nás do značné míry unikátní, realizovat. 
My v Ekodomově se snažíme, abychom jim k tomu 
vytvořili příznivé podmínky – připravujeme a ak-
tualizujeme pravidelná školení lektorů, iniciujeme 
společná setkání a výměnu zkušeností, vymýšlíme 
a inovujeme jednotlivé programy, zásobujeme 
lektory metodikami a pomůckami, a hlavně se 
staráme o organizační věci tak, aby se mohli ma-
ximálně věnovat práci s dětmi. Fungujeme také 
jako mentoři, na které se mohou kdykoli obrátit, 
pokud potřebují radu nebo pomoc.

Jak si mám představit typického lektora?
Je to zpravidla student přírodovědeckého nebo 
pedagogického oboru, baví ho práce s dětmi 
a ekologie. Skvělé je, když je zodpovědný a dokáže 
si organizovat čas. Náš kroužek je totiž do znač-
né míry postavený na pravidelné práci s dětmi 
a individuálním přístupu. Proto je nutné, aby se 
jedné skupince věnoval ideálně po celý školní rok 
(respektive po dobu všech třiceti lekcí). Mám zku-
šenost, že jakékoli střídání lektorů v rámci jedné 
skupinky má negativní vliv na její formování i na 
celkové vyznění a dopad kroužku.

Z čeho máš radost? Co se vám v tomto  
roce povedlo?
Podařilo se nám otevřít první dvě skupiny kroužku 
pro děti, které již absolvovaly dva ročníky, tedy 
jakéhosi Průzkumníka pro pokročilé označeného 
MPP3. Pro tento program jsme vytvořili 30 nových 
lekcí, které vycházejí z témat probíraných v před-

Rozhovor s koordinátorem kroužků Malý průzkumník přírody Radkem Lüftnerem



chozích ročnících. Zaměřili jsme se na prohloubení 
znalostí a propojení jednotlivých témat.

S jakými inovacemi jste ještě přišli?
Pracovali jsme na zkvalitnění informačního sys-
tému, který nám slouží především k získávání, 
zpracování a archivaci přihlášek dětí na jednotli-
vé kroužky a turnusy táborů a k usnadnění komu-
nikace s rodiči. Kvůli bezpečnosti na kroužku jsou 
součástí přihlašovacího formuláře i informace 
o možných rizicích a údaje o zdravotních či jiných 
omezeních. Databáze i systémové požadavky 
tak neustále narůstají také s ohledem na nové 
standardy GDPR. Stávající systém nebyl schopen 
propojení s účetním systémem, takže vystavová-
ní faktur a platebních předpisů bylo komplikova-
né. V průběhu léta 2018 jsme proto začali vyvíjet 
a testovat nový systém, který řadu požadavků 
usnadní a zautomatizuje. Prozatím není nasazen 
v plném rozsahu, ve spolupráci s IT manažerem 
nastavujeme jednotlivé parametry a pracujeme 
na jeho funkčnosti.

Co patřilo v uplynulém roce k největším 
překážkám?
Pokaždé v září mi připadá, že začínáme na zelené 
louce. Trnu, jestli bude dost dětí, lektorů… Když 
jsme začínali, pokryli jsme z příspěvků rodičů jen 
čtvrtinu nákladů, byli jsme v červených číslech. Ani 
teď by to bez grantů zatím nešlo, protože se snaží-
me o individuální přístup a maximální bezpečnost, 
takže dodržujeme pravidlo, že jeden lektor má ve 
skupině maximálně 8 dětí. Na pražských školách je 
mezi kroužky velká konkurence, takže se kroužku 
daří více na periferiích Prahy či v přilehlých obcích, 
kde je nabídka obecně nižší. Problémem jsou také 
jiné kroužky podobného typu (ať už vlastní či ex-
terní). Proto, aby byla dostatečná šance na otevření 
kroužku, je třeba, aby nám škola umožnila propa-
gaci v družinách (beseda s dětmi, ukázka pomůcek, 
rozdání letáků), umístění plakátu na viditelné 
místo ve škole s přístupem rodičů a prezentaci 
na webových stránkách. Přístup ke spolupráci při 
propagaci Průzkumníka se na jednotlivých školách 
velmi liší. I přes výše zmíněné obtíže se nám daří 
navazovat spolupráci i na nových školách (ZŠ Elijáš, 
ZŠ Jakutská, ZŠ Švehlova) a vyvážit tak dočasný „vý-
padek“ na školách zavedených.

Co by sis do budoucna přál?
Chtěl bych mít víc času (a prostředků) na rozvoj. 
Potřeboval bych si uvolnit hlavu na to, abych se 
mohl inspirovat v zahraniční literatuře. Vím na-
příklad, že děti láká elektronika, sledování života 
v dutinách stromů pomocí kamer… Také bych 

rád lépe ohodnotil lektory, protože to, co s dětmi 
dělají, je skvělé, ale kromě toho stráví spoustu 
času přípravou a dojížděním. Často vytvoří pro 
děti nějaký zajímavý program, ale už nemají sílu 
ani čas na to, aby ho sepsali a s ostatními sdíleli na 
webu. Terénní práce s dětmi je baví víc.

Co Ty sám osobně potřebuješ k tomu, aby Tě 
práce těšila?
Hlavní náplní mojí práce je administrativa v kan-
celáři. Proto mě baví, když jdu na záskok, nebo 
můžu vést svůj vlastní kroužek. Nebo když se na 
pravidelných srazech potkám s lektory a dozvím 
se, jak se jim v kroužcích daří. Rodiče (lektoři, ani 
děti), kteří jsou s Průzkumníkem spokojení, se 
většinou neozývají, takže mi chybí zpětná vazba. 
Při tom osamělém sezení v kanceláři může člověk 
snadno nabýt dojmu, že je všechno špatně, a to 
i v případě, že dělá servis něčemu, co ve skuteč-
nosti působí tolika lidem radost. 
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Zahrada u dvou Šárynek

O dětech a výchově aneb co nového v Dětském klubu Šárynka

V té zahradě nám to  
ale roste…
Bylo, nebylo. V lesním klubu Šárynka probíhal 
stabilní školní rok s historicky největším počtem 
sourozeneckých dvojic, neobměněným týmem 
kantorů a sehranou partou rodičů. Všechno se neslo 
v poklidném rytmu waldorsfského střídání ročních 
dob a slavností. O prázdninách bylo takové sucho, 
že houby – jak jen mohly – nerostly. Potom se ale 
koncem srpna rozpršelo a na zahradě se po devíti 
letech urodil obří žampión. V blízkosti malé jurty 
vyrostla pod smrkem jurta velká. Uvnitř čekalo šest-
náct židliček, šestnáct talířků, lžiček a hrnečků.

Vítejte ve skřítkově!
Když začátkem září došlo k výsadku nových mimo-
zemšťanů, energetická hladina zahrady se rozhou-
pala. Přistání se neobešlo bez otřesů a děti jako 
nejcitlivější seismografy na světě všechno monito-
rovaly a zrcadlily ve svém chování. Zatímco v malé 

jurtě se všichni i po prázdninách věnovali pilování 
starobylých rituálů, což prokládali volnou hrou 
a lezením po stromech, ve velké jurtě se v prvních 
měsících řešily převážně small technical problems: 
Jak najít a správně spárovat dvaatřicet rukavic se 
šestnácti dětmi tak rychle, aby se nikdo nerozplakal 
zimou? Jak uřídit stádečko při pochodu ze strmého 
kopce tak, aby se nikdo nekontrolovaně nekutálel 
dolů sám? Jak vysvětlit, že se maminka vrátí (jako 
každé odpoledne) a Co je to odpoledne? a Kdy na-
stane? Jak zároveň pomoci pěti dětem navlečeným 
ve skafandrech s čůráním ve volné přírodě tak, aby 
nebylo pozdě? Jak uspat pytel blech v jurtě s tím, že 
máte k dispozici jenom vlastní hlas a Zlatý věnec? 
A jak to všechno udělat s klidem a vlídností, protože 
děti se nejlépe učí nápodobou?

Inspiruju, inspiruješ, 
inspiruje
I když se zahrada zpočátku kvůli lepší orientaci 
(dětí i průvodců) rozdělila na dvě části, po celou 
dobu tu pořád probíhalo „koukání přes plot“, 



které přineslo do obou jurt inovace: Od té doby, 
co se osazenstvo staré školky přišlo podívat do 
nové jurty, mu vrtalo hlavou, jak to udělat, aby se 
i jejich temné doupě takhle rozsvítilo. Nakonec 
k tomu stačilo pořídit na střechu nový poklop 
a starou tmavou vlnu překrýt světlou plachtou.

Od začátku probíhal mezi oběma třídami spontán-
ně malý příhraniční styk, obě skupiny se ve svých 
jurtách navštěvovaly a někdy se také prolnuly na 
procházkách. I když to nebylo na první pohled 
patrné, menší děti pozorně sledovaly svoje starší 
sousedy a snažily se od nich přiučit. Tak třeba ten 
nejmenší chlapeček, který viděl, jak za plotem 
děti neohroženě šplhají po stromech jako opičáci. 
Nějakou dobu se na to díval, potom stál pár dní 
smutně pod stromem, a pak si přistavil ke stromu 
kolečko, vylezl na ně a šup, už byl ve větvích…

Noví srdcaři
Tato mise spotřebovala v nové třídě několik prů-
vodců (i dětí), ale jejím výsledkem je skupina těch 
nejodolnějších a nejstatečnějších, kteří si své mís-
to ve školce vyvzdorovali i přes veškerou nepřízeň 
osudu. Velmi jim v tom pomohlo bláto, hromada 
štěpky, slunce, voda, sníh i mráz, žížaly, praskání 
ohně v kamnech, písničky (zvláště Skákej med-
věde) i pohádky, mystifikace i skutečné příběhy, 
pohlazení i pofoukání, obědy z kouzelné krabi-
ce, kolečka, hrábě a hlavně – kamarádi. Z jedné 
i druhé půlky zahrady. Dnes prý tito srdcaři spávají 
v holínkách s lopatou pod polštářem a v sobotu 
budí rodiče s tím, že chtějí jít do „lesní“. 





Půda, do níž se zapravuje kompost, je úrodná a živá. Netrpí erozí, 
utužováním, ani degradací a je schopná zadržovat vodu v krajině. 
Kdyby se tento tradiční způsob péče o půdu používal v rozhodujícím 
měřítku i v zemědělství, mohl by se stát jednou z nejefektivnějších 
dostupných strategií řešení klimatické změny. Spolu s kompostem se 
totiž do půdy ukládá i uhlík, čímž se snižuje jeho množství v atmosféře.

ZASTAVME SUCHO KOMPOSTOVÁNÍM #jedemevtomspolu #kompostujcz



Všechno souvisí se vším
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Tomáš Hodek patří v Čechách 
k nejvytrvalejším propagátorům 
kompostování. Před patnácti lety 
založil spolek, jehož hlavním 
tématem se stal právě tento 
účinný způsob recyklace. Ani po 
tak dlouhé době ho nepřestává 
fascinovat geniální jednoduchost, 
s níž lze něco, co většina považuje za 
odpad, přeměnit v cenný organický 
humus. V rámci vyhlášení výsledků 
13. ročníku soutěže Miss kompost 
představil kampaň Zastavme sucho 
kompostováním, jejímž úkolem je 
upozornit na důležité souvislosti mezi 
změnou klimatu, stavem půdy a vody 
a dotační politikou vlády.

Až dosud se Ekodomov zabýval především 
praktickými drobnými změnami, které mohou 
mít velký dopad v případě, že je udělá každý 
sám za sebe. Separace bioodpadu ze směsného 
odpadu, jeho zkompostování a následné 
další využití. Vaší doménou bylo zvyšování 
„kompostovací gramotnosti“ jednotlivců 
i komunit, výroba a prodej kompostérů 
a kompostovacích pomůcek. Jak kampaň 
souvisí s vašimi dosavadními aktivitami?
Loni v létě si musel každý všimnout, že změna 
klimatu se stává realitou. Podle mého názoru jsou 
tu indicie blížící se katastrofy přítomné už zhruba 
deset let a poslední léto nebylo tak dramatické 
jako třeba povodně v předcházejícím období. Zá-
roveň mi připadá, že se otevřeně nemluví o všech 
souvislostech. Naléhavosti tématu využívají hlavně 
firmy, které na něm chtějí vydělat. Prodej elektro-
mobilů se zvyšuje, na čemž samozřejmě není nic 
špatného. Nikomu ale nedochází, že jako obvykle 
řešíme důsledky a nezabýváme se příčinami. A teď 
se dostávám k tomu, proč má právě náš spolek 
potřebu se k tomuto tématu vyjadřovat. Problém 
klimatu totiž úzce souvisí se stavem půdy.

Jakou roli při snižování emisí skleníkových 
plynů, především oxidu uhličitého, mohou 
sehrát změny v přístupu k půdě, resp. v oboru 
zemědělství?
Uhlík, který je v atmosféře, už předtím někde byl. Byl 
v půdě a my bychom měli přemýšlet o tom, jak ho 
tam dostat zpátky. A to je věc, kterou mohou udělat 
zemědělci. Stačí, když přestanou jen „vyrábět“ po-
traviny, a začnou půdu lépe obhospodařovat. Téměř 
30 let trvající výzkumy amerického výzkumného 
pracoviště Rodale Institute ukázaly, že právě zlepšení 
způsobu hospodaření by se mohlo stát nejefektivněj-
ší a nejdostupnější strategií při snižování emisí oxidu 
uhličitého. Jiný výzkum odhaduje, že díky změně 
způsobu hospodaření na zemědělských půdách by 
mohlo každoročně dojít k navázání čtvrtiny všech 
světových emisí oxidu uhličitého.

Co to znamená „lépe obhospodařovat půdu“?
Znamená to vracet se k tradičním postupům – k vy-
užívání krycích plodin, ke kompostování a střída-
vému hospodaření. Konvenční zemědělství dnes 

Rozhovor s předsedou spolku Ekodomov o kvalitě české půdy, dotacích a klimatické změně

Předseda spolku Tomáš Hodek s kompostovacím 
expertem Markem Nerpasem při revizi dvaceti 
kompostérů na zahradě Ekodomova.



ve velkém používá pesticidy, fungicidy, insekticidy 
a umělá hnojiva. Hlavním cílem je dostat z půdy co 
nejlevněji a nejrychleji co největší výnosy. Problém 
je, že tímto způsobem půda degraduje. V tomto 
systému nepotřebujete kompost, takže organic-
ký odpad se netřídí a končí jako složka směsného 
odpadu ve spalovnách, které při spalování emitují 
uhlík do ovzduší. Úplně jiný scénář se odehrá-
vá v případě, že se rostlinné zbytky zkompostují 
a v podobě úrodného humusu se uhlík vrátí do 
půdy. Humus má porézní strukturu, je to houbovitá 
hmota s velkou schopností absorbce. Jeho přiro-
zenou součástí jsou živé mikroorganismy, které 
urychlují rozkladné procesy, půdu kypří a provzduš-
ňují. Živí se drobnými částečkami organické hmoty, 
takže v uměle hnojené půdě nepřežijí kvůli nedo-
statku potravy. Pokud se navíc pole „ošetří“ pomocí 
chemických postřiků, podléhají zkáze, stejně jako 
houby, hmyz a plísně, proti nimž mají postřiky 
působit primárně. Půda bez mikroorganismů je 
mrtvá, ztrácí svou přirozenou absorbční schopnost, 
vodu nedokáže vsakovat, ani vypařovat.
Jak je na tom „česká půda“?
V Česku bohužel převládá průmyslový charakter 
zemědělství. Jde o zjednodušený způsob hospoda-
ření orientovaný na masovou velkovýrobu potra-
vin, který využívá těžkou techniku, umělá hnojiva, 
herbicidy, fungicidy a pesticidy. 65 % veškeré půdy 
obhospodařuje jen 7 % podniků.

Problém klimatu úzce 
souvisí se stavem půdy.
Jaký je vztah zemědělců k půdě dnes?
To je dáno historicky. Po revoluci jsme si mysleli, 
že se obnoví vztah k půdě. Pak se ale ukázalo, že jej 
bude potřeba vytvořit, protože tady reálně neexis-
tuje. S výjimkou několika málo farem, kde se poda-
řilo díky restitucím obnovit rodinnou zemědělskou 
tradici a přežil starý sedlácký rozum, převládá 
neutěšený stav, který má kořeny již v pozemkové 
reformě z roku 1919. Reforma vznikla pod tlakem 
Leninovy válečné propagandy, která v roce 1917 
vyvrcholila vyvlastněním statkářské a carské půdy 
dekrety o půdě. V Československu do roku 1947 
změnilo majitele 2,7 miliónů ha půdy, které získalo 
789 tisíc přídělců, kteří brzy poznali, že hospodaře-
ní v malém je radost, ale i velká dřina. Gottwaldovi 
to v padesátých letech usnadnilo kolektivizaci do 
JZD a štvanici na velké zemědělce, kterým mno-
zí záviděli jejich efektivitu. Po revoluci většina 

drobných restituentů svou půdu pronajala, aniž 
se zajímala o to, jakým způsobem se na ní bude 
hospodařit. Začaly vznikat velkofarmy, jejichž cílem 
nebylo o krajinu a půdu pečovat, ale snažily se ji jen 
vytěžit. Po roce 2014 navíc začaly do Česka proudit 
evropské dotace. Většina lidí dodnes žije v domně-
ní, že nám Brusel určuje, jakým způsobem máme 
dotace využívat. I já jsem žil v tomto omylu až do 
června minulého roku.

Co se tehdy stalo?
Každý europoslanec má možnost pozvat do Bru-
selu sto lidí. Jiří Pospíšil, který je v Evropském 
parlamentu za TOP 09, využívá tuto možnost a zve 
do Bruselu zástupce různých organizací. Já jsem 
jel do Bruselu spolu s 50 zástupci českých nezisko-
vek a pracovníků úřadů. Chtěl jsem tam projednat 
možnost realizace projektu Happy Soil. Jednalo 
by se vedle bio o další certifikační model, který 
by pomohl spotřebitelům odlišit potraviny, které 
pocházejí ze „šťastné půdy“, potraviny, které byly 
vypěstovány na půdě, o niž se hospodář dobře sta-
rá. Dostal jsem se až k člověku, který řídí největší 
organizaci zaštiťující evropské zemědělství, a ten 
mi vysvětlil, že certifikační model Happy Soil ne-
lze realizovat, protože by to odporovalo přístupu 
EU, která respektuje, že v každé z členských zemí 
jsou jiné přírodní podmínky a dává proto jenom 
rámcová doporučení. A to se týká i využití evrop-
ských dotací. Zjistil jsem, že dotační podmínky pro 
Českou republiku určuje prostřednictvím svých 
nařízení naše vláda.

Co to pro nás znamená?
To znamená, že má smysl, aby občané apelovali 
na vládu, aby změnila nastavení dotačních podmí-
nek pro zemědělské podniky. Jde o to, aby dotace 
sloužily k podpoře zemědělců, kteří hospodaří 
odpovědně, protože si uvědomují, že půda a kraji-
na se bez naší péče promění v úhor, na kterém se 
nebude dát žít, natož něco pěstovat. Proto použí-
vají tradiční osvědčené postupy, například vyrá-
bějí a využívají kompost, pěstují zelené hnojení 
a dávají přednost používání statkových hnojiv 
před těmi průmyslovými. Používají systémy inte-
grované produkce a ochrany rostlin, které rostliny 
chrání přirozeným způsobem bez použití pestici-
dů. Pracují s půdou a investují do ní: Pěstují mezi-
plodiny, podsevy, používají tzv. bilanční hnojení, 
dbají na pestrost a střídání pěstovaných plodin. 
Starají se o „zdraví půdy“ s cílem zachovat v ní 
život, podpořit rozvoj mikroorganismů a stabilitu 
půdní struktury. 

Celý rozhovor vyšel v časopise Odpadové fórum 03/2019.
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Statistika za rok 2018

238 
průzkumníků 

v kroužku Malý průzkumník přírody 

78 
táborníků

v letních příměských táborech

5 
komunitních 
kompostérů

naistalováno v rámci projektu 
Spolu8Bio

100 
domácností komunitně 

kompostuje
v rámci projektu Spolu8Bio 

53 
soutěžících

ve 13. ročníku soutěže  
Miss Kompost

43 
dětí

navštěvovalo Lesní 
klub Šárynka 

350 
kompostérů JERY 

do pražských domácností



17 
nových lektorů

70 
ekologických programů 

odučeno v rámci projektu Učíme se v přírodě. 
Víme jak, víme proč!

1660 
dětí 

se účasnitlo ekologických programů  
v rámci projektu Učíme se v přírodě.  

Víme jak, víme proč!

509 
soutěžících

se přihlásilo do soutěže Miss Kompost 
od jejího vzniku

330 
exkurzí

zorganizováno ve školním roce 
2018/2019

8 
slavností

proběhlo během roku 
v Lesním klubu Šárynka

80 % 
času denně 

strávily děti z Lesního klubu  
Šárynka venku

min.



Ekonomická část

36

Výkaz zisku a ztráty, rozvaha





Děkujeme našim podporovatelům

Ekodomov, z. s.
V Podbabě 29 b/2602, 160 00 Praha 6

+420 234 697 402
info@ekodomov.cz
www.ekodomov.cz

Měníme bioodpad na hnojivo a pěstujeme

Učíme děti o přírodě v přírodě

JSME SOUČÁSTÍ ŘEŠENÍ 

ZLEPŠUJEME 

OVZDUŠÍ I SPOLEČENSKÉ KLIMA☞ ☜


